



Risk Factors Accompanied with Hyperthyroidism Among Patient Attending Nuclear Medicine and Oncology Hospital

A Graduation Project Submitted By :

Ayaat Obaeed Hasan

Douha' Ahmed Abdullah

Douha' Naeef Jahad

Heaam Khaleed Ibraheem

Yesra Saad Ayta

To:

The Council Committee of the Clinical Nursing Science Department
College of Nursing/ University of Mosul

In partial fulfillment of the requirement for the degree of bachelors of science
in nursing

Supervised By:

Dr. Saad Hussein Murad Al - Shammery

Lecturer

Abstract

Background:

Hyperthyroidism is an endocrine disorder that characterize by many problem related to other body system and accompanied by risk factors that contribute in exacerbation of disease process and has the value beyond the problem itself to other physical , psychosocial interactions

Methods: the present study aimed to explore risk factors in patient who attending to Nuclear Medicine and oncology hospital a descriptive - exploratory design utilized in this study. A convenient sample of (100) Subjects patient recruited for the current study. The utilized questionnaire consisted of 2 parts: included the socio - demographic data; and risk factors related to hyperthyroidism (40 %) are (55 – 64) years old, in the 61%) of subjects sample were female .Regarding to the residence , the majority (74%) in rural, Concerning the job status , the most of them (72 %)Employ work in factories and battery factory. Furthermore, this table shows that high percentage (36%) of total subjects sample graduation level are secondary school while (14%) have higher graduation.

Conclusion and Recommendations. There is a need to put an strategy to review of risk factors that may contribute in disease and modification of factors that may increase risk as tobacco smoking program .

Keywords (Risk factors, Hyperthyroidism, Nuclear , Oncology)

المستخلص

خلفية الدراسة : فرط الغدة الدرقية يعتبر من اضطرابات الغدد الصماء والتي تتمثل بمشاكل عديدة تتعدى الاجهزة الجسمانية والتي تترافق مع عوامل اختطار تسهم في ضراوة المرض واطواره وتتعدى اهمية ذلك من المشاكل الى تفاعلات الجسمانية والنفسية .

العينات وطرائق العمل: يقوم أساس والهدف من الدراسة الحالية هو لاكتشاف عوامل الاختطار المترافقة مع تضخم وازداد تفرز الغدة الدرقية ولذلك فقد تم وضع تصميم وصفي استكشافي كاطار عمل يستفاد منه للدراسة . تم جمع (100) عينة متاحة الوصول من المرضى المراجعين الى مستشفى الطب النووي والاورام . تم استخدام أداة للبحث في الدراسة متكونة من (2) أجزاء تضمنت : معلومات شخصية – حياتية , واستمارة الاستبانة التي تشمل : عوامل الاختطار لمرضى ارتفاع الغدة الدرقية

نتائج الدراسة : وجدت الدراسة بان نسبة اعمار (40 %) هم ضمن الفئة (55 – 64) وان (61 %) من العينة كانوا من النساء ، ووصولاً الى محل السكن فان اغلبيية العينة (74 %) همة من المدينة وان (72 %) من المرضى هم عمال معامل في مصنع البطاريات ، وان (36 %) التحصيل الدراسي لهم الثانوية العامة و (14 %) من خريجي الجامعات .

الخلاصة والتوصيات : هنالك حاجة لوضع استراتيجية كاملة لمراجعة عوامل الاختطار المساهمة في المرض وتغيير العوامل التي يمكن اعادة التصحيح ومنها برامج مكافحة التدخين .

الكلمات المفتاحية: عوامل الاطوار, فرط تضخم الغدة الدرقية, نووي, الاورام



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي العراقية
جامعة الموصل / كلية التمريض



عوامل الأختطار المترافقة مع فرط تضخم الغدة الدرقية لدى مرضى مستشفى الاورام والطب النووي

مشروع بحث تخرج تقدم به

ضحى احمد عبدالله

ايات عبيد حسن

هيام خالد ابراهيم

ضحى نايف جهاد

يسرى سعد عطية

الى:

مجلس فرع العلوم التمريضية السريرية

كلية التمريض / جامعة الموصل

كجزء من متطلبات الحصول على شهادة البكالوريوس في علوم في التمريض

بأشراف

د. سعد حسين مراد الشمري

مدرس